
سمفونی خطوط 
چهارشنبه 1 مرداد 1404
سال چهارم   شماره 840
www.hammihanonline.ir

برخی در دستگاه های اجرایی خواستار ورود غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس 
قوه قضائیه شد. او با لحنی تند گفت: »وضعیت امروز تهران نتیجه فقط یک سال 
یا دو سال نیست، حاصل عدم توجه به استفاده از تکنولوژی ها و بی تدبیری های 
گذشــته اســت. بارها اعلام کردیم و نامه نگاری کردیم تا در تاریخ ثبت شــود که 
برخی بی تدبیری ها حاصل اتفاق امروزه و کم آبی در شهر تهران است. چرا فشار 
آب را اینقــدر کــم کردید و مــردم را مجبور می کنید که مخــزن آب و پمپ بخرند 
و هزینه های جانبی به واســطه موضوع به آنها تحمیل شــود؟ چرا هر روز به مردم 
استرس وارد کنید و بگویید کم آبی داریم و دچار بحران شده ایم؟ این شد مدیریت 
و برنامه ریزی؟ شما اینطوری سیستم آب کشــور را اداره می کنید؟« او افزود: »ما 
چقدر نامه بزنیم؟ به رؤسای سه قوه نامه زدیم. آقای رئیس جمهور در استانداری 
حاضر شــد  و گفت: »اگر جایی سه سانتی متر فرونشست ایجاد شد باید کمیته 
بحران تشکیل شود.« توجه کردید؟ وضعیت بحران فرونشست با وزارت نیرو است. 
دستگاه قضایی پیگیری کند که وزارت نیرو در این سال ها چه اقدامی انجام داده 
است؟ ما نماینده تهران هستیم و باید امروز داد بزنیم. آقای اژه ای ترک فعل ها را 
پیگیری کن تا مشخص شود چه کسی مقصر است. مقصران را اعلام کن. تعدادی 
را باید در این شــهر محاکمه کرد. چرا باید امروز بیــش از ۵۰ درصد آب از چاه ها 
تامین  شود و چاه هایی که حفر آن باعث خشک شدن فضای سبز می شود؟ برخی 
در خشــک کردن فضای سبز تهران تعمد دارند. کم کاری کردند و حالا جوسازی 
می کنند. ما اگر این موضوع را پیگیری نکنیم نسبت به مردم خائن هستیم.« رئیس 
کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران تاکید کرد: 
»انتظار دارم نهادهای متولی به من زنگ بزنند و بپرسند: »چرا با حفر چاه خیانت 
می کنیــد.« آقای چمران به دلیل بحران فرونشســت ها در تهران اجازه حفر نداد 
رفتند اطراف تهران چاه زدند. امروز ۱۳۳۸۶ حلقه چاه مجاز در استان تهران داریم 
این حجم از چاه مجاز یعنی چی؟ از این تعداد حلقه چاه مجاز فقط برای آب شرب 
و بهداشتی ۸۰۰ میلیون مترمکعب آب برداشت می شود. کمی کمتر از این ۸۰۰ 
میلیون مترمکعب برای حوزه کشاورزی، صنعت، خدمات و... برداشت می شود. 
شما نگران فرونشست نیســتید؟ میزان هدررفت آبی که در لوله های شهر تهران 

مدیرعامل این ســازمان در یک دوره 4 ســاله تغییر کرده است، فکر می کنید این 
سازمان زیرساخت های لازم برای حل مسائل تهران دارد؟ از جزئیات و سرانجام هک 
سیستم شهرداری تهران اطلاعاتی در اختیار ما قرار ندادند.« این عضو شورای شهر 
تهران تاکید کرد: »به نظر می آید شهرداری تهران با پیشنهاد سازمان فناوری های 
نوین که مصوبه موقت یکســاله اســت، به دنبال این است که ایده هایی را در شهر 
تهران عملیاتی کند. این که ایده ها از کدام اتاق فکر بیرون می آید مبهم است. به 
نظر من شــهرداری تهران تلاش می کند حداقل اطلاعات را به بخشی از اعضای 
شورای شهر منتقل کند. برداشت ما این است که بخشی از اقدامات شهرداری متاثر 
از نگاه و رویکرد انتخاباتی و سیاسی جریان حاکم بر شهرداری تهران است. به همین 
دلیل آیندگان باید تلاش کنند شهرداری انتخاب کنند که سودای ریاست جمهوری 
در ســر نداشته باشد یا امکان کاندیداتوری برای ریاست جمهوری نداشته باشد.« 
به گفته اقراریان؛ »بازگشــت شهرداری تهران به مدار خدمت رسانی مبنی بر نگاه 
عدالت محور که شــهروندان تعیین می کنند مهم ترین مسئله است که باید به آن 
توجه کرد. در خصوص تاکســی های اینترنتی هم برداشت این است که فرآیند آن 
به درســتی طی نشده است.« او با اشاره به اینکه امروز کسانی که پشت پلتفرم ها 
هســتند حکمرانی می کننــد، بیان کرد: »جنــگ ۱2 روزه نشــان داد که بعضی 
وقت ها عدم مدیریت درست دیتا می تواند برای کشور هزینه های غیرقابل جبرانی 
ایجاد کند. اینکه فردی دیتای شهروندان تهرانی را در کدام سرورها در اختیار دارد 
مسئله مهمی است. به من حق بدهید که به عنوان نماینده مردم نگران اطلاعات 
خصوصی شهروندان تهرانی باشم.« اقراریان تاکید کرد: »ابهاماتی که درباره حضور 
داماد آقای زاکانی داشتیم کماکان برای ما برطرف نشده است. اتفاقاً به دلیل رفع 
آن شورای شهر تهران حوزه فناوری را با حساسیت بیشتری دنبال می کند. ما بدون 

هر گونه قضاوتی به وظایف نظارتی خود عمل می کنیم.« 
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موضع خود یک قدم کوتاه بیاید.« او بر آمادگی دولت برای تعامل سازنده با همه 
جریان ها تأکید و خاطرنشان کرد: »امروز حتی آمادگی داریم بر مبنای انصاف 
و عدالت با اپوزیســیون نیز گفت وگو کنیم، چراکه حل مســائل کشور نیازمند 
گفت وگو و نه تقابل اســت.« رئیس جمهور در تشریح اقدامات اصلاحی دولت 
در حوزه های مختلف اظهار داشت: »در فرآیند گزینش ها تغییرات قابل توجهی 
صورت گرفته و مســیر بازنگری در شاخص ها و رویه های قبلی با جدیت دنبال 
شده است. همچنین در راستای رویکرد ترمیمی دولت در حوزه آموزش عالی، 
اتفاقات مثبتی در خصوص بازگشــت اساتید و دانشجویانی که پیش تر محروم 
شده بودند، اعمال شده و فضای دانشگاه ها به سمت گشودگی و بهره مندی از 

ظرفیت های علمی در حال حرکت است.«

ثمربخشی دیپلماسی با همسایگان �
پزشکیان همچنین با اشاره به اینکه پیگیری موضوعات مربوط به زندانیان 
در دستور کار دولت قرار دارد و این روند با رعایت موازین قانونی و انسانی دنبال 
می شــود، افزود: »در حوزه روابط خارجی نیز، به ویژه با کشــورهای همســایه، 
دیپلماسی فعالی را در پیش گرفتیم و در طول این مدت شاهد بودیم که هیچ کدام 
از همسایگان، حتی با وجود برخی تلاش هایی که برای تخریب روابط فیمابین 
انجام شــد، در برابر ما موضع تقابلی نگرفتند.« رئیس جمهور با اشاره به تجربه 
وحــدت ملی در جریان عبور از بحــران اخیر تأکید کرد: »یکی از مظاهر واقعی 
عبور عزتمندانه از جنگ ۱2روزه، واگذاری اختیارات به استانداری ها در خلال 
بحران بود؛ جایی که هر استانداری می توانست به مثابه یک رئیس جمهور برای 

استان خود عمل کند.«

بدون حمایت رهبری، انتصاب استاندار اهل سنت ممکن نبود �
پزشــکیان همدلی و هماهنگی را شرط عبور از موانع دانست و گفت: »اگر 
هماهنگی میان دولت و رهبری وجود نداشته باشد و گفتارها یکی نباشد، هزینه 
تفرقه و اختلاف به مراتب بیشتر از هزینه وحدت و انسجام خواهد بود. اگر حضور 
و حمایت های رهبری نبود، امکان انتصاب استاندار اهل سنت در استان هایی 
مانند کردستان و سیستان و بلوچستان هرگز فراهم نمی شد.« رئیس جمهور با 
اشاره به تغییر رویکرد نهادهای امنیتی کشور اظهار داشت: »امروز دستگاه های 

عکس نوشت

به گل نشســتن نهنــگ دلایل مختلفــی دارد. بخش زیــادی از این دلایل به اختــلالات محیطی و 
فیزیولوژیکی بســتگی دارد. نهنگ ها با امواج صوتی جهت یابی می کنند برای همین در بســترهای 
صاف و مناطق کم عمق این امواج بازتاب درســت و درمانی ندارند و حیوان را به اشــتباه می اندازند. 
خیلی وقت ها این صدای ما آدم هاست که باعث این اختلال می شود. در واقع آدمیزاد در اینکه نهنگ به چنین روزی بیفتد دخل زیادی دارد. یک 
گروه حفاری می کند. گروهی دیگر پلاستیک و زباله و کثافت به آب می ریزد. جماعتی - که خودمان هم بینشان  هستیم-  از ریشه می زنند و باعث 
گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی و... می شوند. خلاصه آنکه ابر، باد، مه، خورشید، فلک، آدمیزاد، ماکیان و ماهیان جان این زبان بسته را چنان به 
لبش می رسانند که زندگی نکبتی را تاب نمی آورد و دل به خاک می زند. همه این  حرف ها را می  دانم اما همین که به این عکس و این عظمت نگاه 
می کنم می خواهم بنویســم: نهنگی، لب ســاحل مُرد. نه صدایی در کار بود و نه صیادی، انگار دلش از عمق اقیانوس گرفته بود... اگر زودتر از این 
حرف ها می دیدمش اگر می توانستم به عمق دریا ها بروم، چشم در چشم نهنگ می شدم. آنقدر زیر آبی می رفتم تا از کف اقیانوس یک آینه پیدا کنم. 
آن وقت می رفتم پیشش و چشم توی چشم اش می شدم.  جلو که نه، آینه را کنار صورت نهنگ می گرفتم و می گفتم به خودت نگاه کن. چند وقت 
است که اینقدر به هم ریخته ای. کور شوم و نبینم که به چنین روزی افتادی. بلند شو. به خودت بیا. خجالت بکش. بلند شو و دُمی به آب بزن. دلت 
رو بزن به این دریای بی کران و برو. برو و برای خودت بچرخ. بچرخ و یک نهنگ آدم حسابی پیدا کن. دمت را به دمش بزن. برو زیر آب و برایش شکلک 

در بیاور. بزن به گله ماهی ها و برایش غذا ببر. اصلًا دل به دلش بده. نکش خودت را عزیز من. تو کم کم برای یک نفر مهمی. 
پی نوشت: ظاهراً نهنگ گوژپشت آدم کش ترین موجود دریاست. 

درباره عکسی از خودکشی یک نهنگ گوژپشت در ریودوژانیرو

دلش از عمق اقیانوس گرفته بود

امنیتی نیز به این جمع بندی رسیده اند که یکی از ترفندهای دشمن، انگ زنی 
به نخبگان و طرد آن ها از مسائل کلان کشور است، درحالی که حفظ نخبگان، 
ســرمایه گذاری راهبردی برای آینده ایران اســت.« پزشکیان با تأکید بر نقش 
اساسی احزاب و گروه های سیاسی در پیشبرد اصلاحات تصریح کرد: »احزاب و 
گروه ها باید به شیوه اصلاحی عمل کنند و این نگاه اصلاحی، نه به معنای صدور 
دستور و تحقق فوری، بلکه به معنای پذیرش ماهیت تدریجی تحولات و حرکت 
در مسیر گفت وگو، صبر و پیگیری است.« پزشکیان در جمع بندی صحبت های 
خود گفت: »مشــکلات ممکن اســت خروار خروار وارد شــوند، اما تنها مثقال 
مثقال بیرون روند و همین واقعیت است که ایجاب می کند مسیر اصلاحات را با 

صبوری، عقلانیت و انسجام ملی دنبال کنیم.«

مطالبات حاضران در جلسه �
پیش از سخنان رئیس جمهور، تعدادی از حاضران صحبت کردند. حاضران 
بــا قدردانی از نقش دولت در تأمین مایحتاج مردم طی جنگ ۱2 روزه و مقابله 
با نقشه های دشمن برای ایجاد شــورش های شهری، بر ضرورت بهره گیری از 
تجربیات این دوره در برابر تهدیدهای بزرگ کشــور تأکید کردند.آن ها با اشــاره 
به تحولات حوزه های جنگ روانی، تکنولوژی نظامی، عملیات های اطلاعاتی 
و جاسوســی، خواستار آمادگی ساختاری و حرکت به سوی اصلاحات بنیادین 
به جای آشــفتگی گفتمانی شــدند. همچنین بــر لزوم برخوردی ســازنده در 
تصمیم گیری های کلان همچون تعیین تکلیــفFATF، نحوه تعامل با آژانس 

بین المللی انرژی اتمی و پرهیز از تعلل ها و سیاست های تنش زا تأکید کردند.
اعضای جبهه اصلاحات ایران خواستار استفاده از ظرفیت مجامع جهانی 
برای کاهش هزینه های بین المللی، تقویت راهبرد توســعه همه جانبه و تعامل 
با جهان به جای راهبرد ســتیز و بقا شدند و تأکید کردند که همبستگی ملی و 
قدم گذاشــتن در مســیر مذاکره می تواند موجب وفاق و تقویت وحدت داخلی 
شود. مستندسازی جنایات رژیم صهیونیستی، رسیدگی به بازماندگان، خروج 
از وضعیــت بی تصمیمی و انتخاب راهبــردی جدید در اداره کشــور، تأکید بر 
پرهیز از اصلاحات قطره چکانی، تقویت آشــتی ملی، اصلاح ساختار اداری و 
سازمان گزینش کشور و شکل گیری بنیان های مشارکت اجتماعی از جمله دیگر 

مطالبات صریح حاضران بود.

احمد عربانی

عکاسوروزنامهنگار
امیر جدیدی

آبرسانی می کند زیاد است. به جای کنترل هدررفت آب فشار آب را  کم می کنید؟ 
و به طبقات سوم به بعد می گویید مخزن و پمپ بگذارید؟ ما الان با کمبود انرژی 
مواجه نیســتیم؟ پمپ هایی که می گویید مردم بگذارنــد، برق نمی خواهد؟ چه 
کســی باید به این موضوعات رسیدگی کند؟ دستگاه قضایی! بررسی کنید چه 
کسی خیانت می کند؟ مگر می شود؛ ۵۰ ســال است که می دانیم مصرف آب و 
انرژی افزایش می یابد اما کسی آن را پیگیری نکند؟ آقای اژه ای پیگیری و چهار نفر 
را محاکمه کنید تا مردم ببینند اگر کسی خیانت یا ترک فعل کند، دستگاه قضایی 
با آنها محکم برخورد می کند.« پیرهادی با اشاره به اینکه یک  چیز دردناک بگویم، 
تاکید کرد: »شــهرداری با هزینه های سنگین لوله ها را برای انتقال پساب پشت 
تصفیه خانه فیروزبهرام و جنوب رسانده  است، آقایان حاضر نیستند این لوله ها را به 
تصفیه خانه وصل کنند و می گویند باید پول بدهید. خجالت ندارد؟ در این شرایط 
سخت مالی ۵هزار میلیارد تومان در بودجه پیش بینی کردیم و بیش از هزار میلیارد 
تومان نقداً به شرکت هایی اختصاص دادیم که می خواستند از سد لار و طالقان آب 
به تهران انتقال دهند. آن وقت شما در شرایطی که دچار بحران آب هستیم به خاطر 
یک مبلغ ناچیز حاضر نیستید پساب را به لوله ها وصل کنید؟ به خدا خجالت دارد و 

باید از این مردم خجالت بکشید.«

حداقل قطع آب را اطلاع دهید �
سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران نیز با اشاره به اینکه 
موضوع کمبود آب به نقطه اوج رسیده است، گفت: »مسئله مدیریت آب بلندمدت 
است و باید پیش از این برنامه ریزی دقیق صورت می گرفت. اما از وزارت نیرو و شرکت 
آبفا می خواهیم که قطعی آب را اطلاع رسانی کنند و اینطور نباشد که یک منطقه 
آب برود و در منطقه دیگر خبری از قطعی آب نباشــد.« به نظر می رسد مسئولان 
می داننــد مردم تمام بی تدبیری آنهــا را می پذیرند، به همین دلیــل به جای رفع 
ناترازی ها به اطلاع رسانی قطعی ها روی آورده اند.« فاطمه مهاجرانی نیز در واکنش 
به اینکه حداقل قطع آب را اطلاع دهید، تاکید کرد: »کاملًا نقد درستی است. مردم 

باید بدانند که آب نخواهند داشت. حتماً این را به دولت منتقل می کنم.«

 با صلوات کار خود را انجام می دهد �
ناصر امانی، رئیس کمیته منابع انســانی و تشکیلات شورای شهر 
تهران با اســتناد به اسناد بالادستی و برنامه هفتم واگذاری سامانه تاکسی 
برخط به یک شرکت را غیرقانونی دانست. او در گفت وگو با هم میهن درباره 
این تذکر خود، تاکید کرد: »من فلسفه وجودی شورای شهر را سیاستگذاری 
و نظارت می دانم. سیاستگذاری باید براساس اسناد بالادستی صورت گیرد 
و مــا نمی توانیم قانون بگذاریم. ایرادی که گرفتم قانون برنامه هفتم اســت 
که ۵ ماده آن به اولویت، خصوصی ســازی و واگــذاری تصدی گری داریم.« 
او افزود: »چرا باید شــرکتی که در دوره ســوم شــورای شــهر تهران به دلیل 
خصوصی ســازی و واگــذاری به بخش خصوصی غیرفعال شــده، برگردد و 
شهرداری به سمت تصدی گری برود. این اتفاق تاکسی داری در شهر تهران 
اســت. ضمن آنکه اگر ضرورت دارد و می خواهند بــه مردم امنیتی بدهند 
اشکال ندارد اساسنامه شرکت را اصلاح کرده و احیای آن را به تصویب شورا 
برســانند و اعلام کنند برای امنیت مردم فعلًا این شرکت را فعال می کنند تا 
به بخش خصوصی واگذار شود. ما هم می پذیریم. اما ظاهراً قرار است شنبه 
امید و افتخار چیزی برای گفتن داشــته باشند، دیدند بد است شورای شهر 
در جریان قرار نگیرد. اما در شورای شهر با این همه سوال روبه رو می شوند که 
پاسخی برای آن ندارند. بعد هم با یک صلوات کار خود را انجام می دهند.« 
رئیس کمیته منابع انســانی و تشکیلات شورای شهر تهران در پاسخ به این 
سوال که اشاره به پشت پرده پلتفرم ها کنایه آقای داماد است؟ گفت: »بله. 
خان مظفر پشــت همه جریان هاست.« امانی در پاســخ به این سوال که در 
مــورد داماد آقای زاکانی یک تذکر جمعی دادید، پاســخش چه بود؟ تاکید 

Reکرد: »پاسخی به ما ندادند.«
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